

**Российская академия наук
Сибирское отделение
ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ**

2025 г., том 32, № 2

СОДЕРЖАНИЕ

МАТЕРИАЛЬНЫЕ ИСТОЧНИКИ В КОНТЕКСТЕ ЭТНОКУЛЬТУРНОЙ ПАМЯТИ

Шавкунов В.Э. О локализации мохэского племени хэйшуй	5
Майничева А.Ю. Русские православные церкви Сибири в этнокультурном измерении памяти	11
Дворецкая А.П. Православные храмы Енисейского Севера: мемориализация, музеефикация и цифровая виртуализация (XX – начало XXI в.)	18
Лыгденова В.В. Реконструкция традиционного костюма у баргузинских бурят в начале XXI в.	28
Слепцова (Кызласова) И.С. Вернакулярный музей советского быта как инструмент социальной интеграции	35

ВЕЛИКАЯ ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ВОЙНА

Болдовский К.А. «Ни малейшей снисходительности»: борьба со злоупотреблениями при распределении продовольствия в решениях руководства блокадного Ленинграда	44
Стефаненко А.Ю. Государственные трудовые резервы Ленинграда в 1940–1944 гг.	54
Мельников Н.Н. Перспективы создания и использования окисилквитных боеприпасов в контексте ресурсных ограничений Великой Отечественной войны	64
Котюкова Т.В. Узбекистан как база советской исторической науки в годы Великой Отечественной войны	71

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

Саввинов П.О. Судопроизводство в Якутской области в конце XIX – начала XX в.: роль переводчиков	80
Аблажей Н.Н., Косицын М.А. Советская гидростроительная политика: опыт санитарной подготовки зоны затопления Новосибирской ГЭС	86
Ильиных В.А. Динамика развития сельского хозяйства Западной Сибири в 2000–2010-е гг.	95

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

Рогожина А.С. Хранители наследия отечественной словесности: рефлексия на завершение проекта по созданию второго тома энциклопедии «Литературные музеи России»	103
Романов Р.Е. Запоздавший поворот к изучению истории повседневности. Рецензия на книгу: Голдман В., Фильцер Д. Крепость темная и суровая: советский тыл в годы Второй мировой войны / пер. с англ. Т. Пирусской. М.: Новое литературное обозрение, 2023. 712 с.	108
Козлов А.Е., Василенко А.Г. Рецензия на книгу: Цифровые гуманитарные исследования: монография / А. Б. Антопольский, А. А. Бонч-Осмоловская, Л. И. Бородкин [и др.]. Красноярск: Сиб. федерал. ун-т, 2023. 272 с.	112
Томилов Н.А. История этнографического сибиреведения на Всероссийской конференции Института этнологии и антропологии РАН.	117

ВСЕРОССИЙСКИЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ «ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ»

Издается с января 1994 г.
Выходит четыре раза в год

У ч р е д и т е л и: **Сибирское отделение РАН;
Институт истории СО РАН**

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Чл.-кор. РАН *В.А. Ламин* (председатель совета, Новосибирск), академик РАН, профессор *Б.В. Базаров* (Улан-Удэ), доктор, профессор *Л. Виола* (Торонто, Канада), академик РАН, профессор *А.П. Деревянко* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В. Дёнингдаус* (Германия), д-р ист. наук, профессор *В.А. Зверев* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *А.С. Зув* (Новосибирск), д-р ист. наук *В.А. Ильиных* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *И.В. Лизунова* (Новосибирск), д-р ист. наук *В.И. Меньковский* (Минск, Беларусь), доктор, профессор *К. Мацузато* (Токио, Япония), академик РАН, профессор *В.И. Молодин* (Новосибирск), канд. ист. наук *Г.К. Муканова* (Алматы, Казахстан), чл.-кор. РАН *И.В. Побережников* (Екатеринбург), чл.-кор. РАН, профессор *А.В. Си-рен* (Санкт-Петербург), д-р ист. наук *О.Н. Шелегина* (Новосибирск)

РЕДКОЛЛЕГИЯ

Главный редактор д-р ист. наук *В.М. Рынков*
Ответственный секретарь канд. ист. наук *С.Н. Андреев*

Д-р ист. наук *Д.А. Ананьев*, канд. ист. наук *К.А. Болдовский*, д-р ист. наук *Н.С. Гурьянова* (зам. гл. редактора), канд. ист. наук *В.В. Журавлев*, д-р ист. наук *В.И. Исаев*, канд. ист. наук *Н.А. Куперитох*, д-р ист. наук *Л.Н. Мазур*, д-р ист. наук *А.Ю. Майничева*, д-р ист. наук *Н.П. Матханова*, канд. ист. наук *Т.И. Морозова*, д-р ист. наук *С.П. Нестеров*, д-р ист. наук *А.М. Панченко*, канд. ист. наук *А.И. Савин* (зам. гл. редактора), д-р ист. наук *Л.Н. Славина*, д-р ист. наук *В.В. Тихонов*, д-р ист. наук *М.К. Чуркин*, д-р ист. наук *Д.Н. Шевелев*, д-р ист. наук *М.В. Шилловский*, д-р филол. наук *Е.М. Юхименко*

А д р е с р е д а к ц и и: 630090 Новосибирск, ул. Николаева, 8,
Институт истории СО РАН, к. 311, тел. (7-383) 330-24-31
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
Зав. редакцией *Смирнова Вера Ивановна*

Журнал зарегистрирован в Федеральной службе по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций (Роскомнадзор) 23.03.21. ПИ № ФС 77-80483

Редакция журнала «Гуманитарные науки в Сибири» признает международные принципы научной публикационной этики и заявляет об отсутствии злоупотреблений служебным положением

Редактор *В.И. Смирнова*
Компьютерная верстка и макет *И.П. Гемуева*
Художественный редактор *Е.Н. Сентябова*

Выход в свет 30.06.25. Формат 60×84 1/8. Цифровая печать.
Усл. печ. л. 15,0. Уч.-изд. л. 15,0. Тираж 500 экз. Цена свободная. Заказ № 123.

Адрес издателя: Институт истории СО РАН
630090 Новосибирск, ул. Николаева, 8
Отпечатано в Сибирском отделении РАН
630090 Новосибирск, Морской проспект, 2
Тел. 330-84-60, e-mail: e.lyannaya@sb-ras.ru

**Russian Academy of Sciences
Siberian Branch
HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA**

2025, vol. 32, N 2

CONTENTS

MATERIAL SOURCES IN THE CONTEXT OF ETHNOCULTURAL MEMORY

Shavkunov V.E. About the localization of the heishui mokhe tribe.	5
Mainicheva A.Yu. Russian Orthodox churches of Siberia in the ethnocultural dimension of memory.	11
Dvoretskaya A.P. Orthodox churches in the Yenisei North: their memorialization, museification and digital virtualization (late 19th – early 21st centuries).	18
Lygdenova V.V. Reconstruction of Traditional Costume of the Barguzin Buryats in the beginning of the 21 st century	28
Sleptsova (Kyzlasova) I.S. Vernacular Museum of Soviet Life as a Tool for Social Integration	35

THE GREAT PATRIOTIC WAR

Boldovsky K.A. “Don’t show the slightest leniency”: the decisions of the Leningrad leaders on the fight against corruption in the food distribution during the Siege.	44
Stefanenko A.Yu. State labor reserves in Leningrad in 1940–1944.	54
Melnikov N.N. Prospects for the creation and use of Oxyliquite ammunition in the context of the resource constraints of the Great Patriotic war	64
Kotyukova T.V. Uzbekistan as a base for Soviet historical science during the Great Patriotic War	71

NATIONAL HISTORY

Savvinov P.O. Judicial proceedings in the Yakut Oblast at the end of the 19th and early 20th centuries: the role of translators	80
Ablazhey N.N., Kositsin M.A. Soviet hydro-construction policy: experience of sanitary preparation of the flood zone of the Novosibirsk hydroelectric power station	86
Il’inykh V.A. The dynamics of agricultural development in Western Siberia in the 2000s and 2010s	95

SCIENTIFIC LIFE

Rogozhina A.S. Keepers of the heritage of Russian literature: Reflection on completion of the project to create the second volume of the encyclopedia “Literary Museums of Russia”	103
Romanov R.E. A belated turn to the study of the history of everyday life. Book review: Goldman V., Filzer D. The dark and harsh Fortress: the Soviet rear during World War II. Translated from English by T. Pirusskaya. Moscow: OOO “New Literary Review”, 2023. 712 p.	108
Kozlov A.E., Vasilenko A.G. Book Review: Digital humanities research: monograph / A.B. Antopolsky, A.A. Bonch-Osmolovskaya, L.I. Borodkin [and others]. Krasnoyarsk: Sib. federal univ., 2023. 272 p. ISBN 978-5-7638-4876-2 . . .	112
Tomilov N.A. History of ethnographic Siberian studies At the all-Russian conference of the Institute of ethnology and anthropology of the Russian Academy of Sciences	117

**ALL-RUSSIAN SCIENTIFIC JOURNAL
“GUMANITARNYIE NAUKI V SIBIRI”
 (“HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA”)**

Published since January 1994
Publication frequency: 4 issues per year

**Founders: Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences
Institute of History of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences**

EDITORIAL COUNCIL

Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *V.A. Lamin* (Chairman of the Board, Novosibirsk), Academician of the Russian Academy of Sciences *B.V. Bazarov* (Ulan-Ude), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *A.P. Derevyanko* (Novosibirsk), Doctor, Professor *V. Dönnninghaus* (Germany), Doctor of Historical Sciences *V.A. Il'inykh* (Novosibirsk), Doctor of Historical Sciences, Professor *I.V. Lizunova* (Novosibirsk), Doctor, Professor *K. Matsuzato* (Tokio, Japan), Doctor of Historical Sciences *V.I. Men'kovsky* (Minsk, Belarus), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.I. Molodin* (Novosibirsk), Candidate of Historical Sciences *G.K. Mukanova* (Almaty, Kazakhstan), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *I.V. Poberezhnikov* (Yekaterinburg), Doctor of Historical Sciences *O.N. Shelegina* (Novosibirsk), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences, Professor *A.V. Sirenov* (St. Petersburg), Doctor, Professor *L. Viola* (Toronto, Canada), Doctor of Historical Sciences, Professor *A.S. Zuev* (Novosibirsk), Doctor of Historical Sciences, Professor *V.A. Zverev* (Novosibirsk)

EDITORIAL BOARD

Chief Editor – Doctor of Historical Sciences *V.M. Rynkov*
Executive Secretary – Candidate of Historical Sciences *S.N. Andreenkov*

Doctor of Historical Sciences *D.A. Anan'ev*, Candidate of Historical Sciences *K.A. Boldovskiy*, Doctor of Historical Sciences, Professor *M.K. Churkin*, Doctor of Historical Sciences, Professor *N.S. Gurianova* (deputy chief editor), Doctor of Historical Sciences, Professor *V.I. Isaev*, Candidate of Historical Sciences *N.A. Kupershtokh*, Doctor of Historical Sciences *A.Yu. Maynicheva*, Doctor of Historical Sciences *N.P. Matkhanova*, Doctor of Historical Sciences, Professor *L.N. Mazur*, Candidate of Historical Sciences *T.I. Morozova*, Doctor of Historical Sciences *S.P. Nesterov*, Doctor of Historical Sciences *A.M. Panchenko*, Candidate of Historical Sciences *A.I. Savin* (deputy chief editor), Doctor of Historical Sciences, Professor *L.N. Slavina*, Doctor of Historical Sciences *V.V. Tikhonov*, Doctor of Historical Sciences *D.N. Shevelev*, Doctor of Historical Sciences *M.V. Shilovsky*, Doctor of Philological Sciences *Ye.M. Yukhimenko*, Candidate of Historical Sciences *V.V. Zhuravlev*

E d i t o r i a l a d d r e s s : Institute of History, SB RAS, office 311, 8 Nikolaeva Str., Novosibirsk, 630090
Russian Federation
tel. 7-383-330-24-31
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
Editorial staff manager: Vera I. Smirnova

The journal is registered with the Federal service for supervision of communications, information technologies and mass communications (Roskomnadzor) on March 23, 2021, PI N FS 77-80483

The editorial staff of the Journal “Humanitarian Sciences in Siberia” is committed to the international ethical guidelines for scientific publications and declares that it does not abuse its power

Publisher's address: Institute of History SB RAS
8 Nikolaeva Str., Novosibirsk, 630090, Russian Federation